

## СОДЕРЖАНИЕ

### ИСТОРИЯ НОВОГО ВРЕМЕНИ СТРАН ЗАПАДНОЙ ЕВРОПЫ И АМЕРИКИ

*Шкваров А. Г.* Проблема демаркации русско-шведской границы по итогам войны 1741–1743 гг. согласно Абоскому мирному трактату . . . . . 9

*Гончарова Т. Н.* «Пусть погибнут колонии, но не принцип!» Вопрос об упразднении рабства во французских колониях в 1789–1794 гг. . . . . 37

### ИСТОРИЯ НОВЕЙШЕГО ВРЕМЕНИ СТРАН ЗАПАДА

*Токарева М. С.* Русские абстракционисты и лучисты во Франции: взаимодействия, влияния, противоречия (1912–1945). . . . . 55

*Тепляков В. В.* Страны Балтии: от «Балтийско-Скандинавской федерации» к Балтийскому варианту «нового регионализма» . . . . . 67

### ИСТОРИОГРАФИЯ, ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ, МЕТОДЫ ИСТОРИЧЕСКОГО ИССЛЕДОВАНИЯ

*Сергеев В. В.* Проблемы истории Первой мировой войны в трудах профессора Кирилла Борисовича Виноградова (к столетию со дня рождения учителя). . . . . 84

*Четик В. Н.* Выдающийся белорусский историк и педагог В. Н. Перцев. 99

*Карцов А. С., Минкова К. В., Новикова И. Н., Цветкова Н. А.* Проблемы истории Нового и новейшего времени в работах профессора Ю. Г. Акимова (к юбилею ученого) . . . . . 113

*Петрова А. А., Григорьев И. В.* Испания в статьях Н. Тасина в газете «Воля России» (1920–1921) . . . . . 142

*Хаблова Е. С.* Современное состояние отечественного «вавиловедения». . . . . 159

## РЕЦЕНЗИИ

*Демичева Т. М., Борисенко В. Н.* Как мы говорим о контрреволюции? Или размышления о монографии «Феномен контрреволюции в истории: сравнительный анализ постреволюционных практик в Европе Нового и новейшего времени» . . . . . 168

*Фокин В. И.* В поисках исторической истины. Рецензия на книгу В. Н. Барышникова «Маннергейм и Советский Союз» . . . . . 181

*Требования к подаче материалов в журнал* . . . . . 202

## CONTENTS

### MODERN HISTORY OF WESTERN EUROPE AND AMERICA

*Shkvarov A. G.* Problems of demarcation of the Russian-Swedish border following the war of 1741–1743 according to the Abo peace treaty . . . . . 9

*Goncharova T. N.* “Let the colonies perish, but not the principle!” The question of the abolition of slavery in the French colonies in 1789–1794. . . . . 37

### CONTEMPORARY HISTORY OF WESTERN COUNTRIES

*Tokareva M. S.* Russian abstractionists and rayonists in France: interactions, influences, contradictions (1912–1945). . . . . 55

*Tepliakov V. V.* The Baltic countries: from the “Baltic-Scandinavian federation” to the Baltic option of the “new regionalism” . . . . . 67

### HISTORIOGRAPHY, CRITICAL STUDY OF SOURCES, METHODS OF HISTORICAL RESEARCH

*Sergeev V. V.* Problems of the history of World War I in the works of prof. Kirill Borisovich Vinogradov (to the centennial anniversary of the teacher’s birth). 84

## Contents

---

<i>Chepik V. N.</i> Outstanding Belarusian historian and teacher V. N. Pertsev. . . . .	99
<i>Kartsov A. S., Minkova K. V., Novikova I. N., Tsvetkova N. A.</i> Problems of the history of Modern and Contemporary times in the works of Professor Yu. G. Akimov (on the anniversary of the scientist). . . . .	113
<i>Petrova A. A., Grigoriev I. V.</i> Spain in the articles of N. Tacin in the newspaper “Volya Rossii” (1920–1921) . . . . .	142
<i>Khablova E. S.</i> The current state of Russian “Vavilov studies”. . . . .	159

## REVIEWS

<i>Demicheva T. M., Borisenko V. N.</i> Should we talk about counter-revolution? Some reflections on the monograph “The Phenomenon of Counter-Revolution in History: Comparative Analysis of Post-Revolutionary Practices in Europe in Modern and Contemporary Times”. . . . .	168
<i>Fokin V. I.</i> In search of historical truth. Review of the book by V. N. Baryshnikov “Mannerheim and the Soviet Union”. . . . .	181
<b><i>Requirements for submitting materials to the journal</i></b> . . . . .	202